
Egészségügy: béremelés 
„öncsonkolással”
Az MSZP szerint távoznia kell 
posztjáról Szócska Miklós egész
ségügyi á llam titkárnak, mert 
csak hitegette az egészségügyi 
dolgozókat a béremelésről, 
amelynek valójában nincs fede
zete, a kórházak pedig egyre 
mélyülő válságba kerültek. Kö
kény Mihály, a szocialisták 
egészségpolitikusa úgy fogal
mazott, a 2012-es büdzsé nyil
vánosságra kerülése óta m in
denki láthatja, hogy a „nemzet- 
gazdasági miniszter képmuta
tó sajnálkozása ellenére” nem 
számíthat érdemi többletforrás
ra az egészségügyi ágazat. Mint 
mondta, a kórházak, szakren
delők működtetésére az ideinél 
mindössze 5 m illiárd forinttal 
több, 622 m illiárd forintos ke
ret ju t jövőre, miközben a gyógy
szerkassza a felére csökken. Az

Kökény Mihály f o t ó  n é p s z a v a

ellenzéki politikus szólt arról 
is, hogy a háziorvosoknak 
1 százalékos emelést szánnak 
bérrendezésre, a mentőszolgá
lat támogatása csak 2 száza
lékkal nő, a védőnők és otthoni 
szakápolók pénze nem változik, 
az ÁNTSZ előirányzata pedig 
csökken.

Ezzel szemben Balog Zoltán 
emberierőforrás-miniszter egy 
hét végi, fővárosi rendezvényen 
arról beszélt: a kormány jövő 
szerdai ülésén dönt arról, m i
lyen pótlólagos forrásokat talál
nak az egészségügy számára. 
Az Országgyűlés egyébként a 
ma kezdődő és jú lius 13-ig tar
tó rendkívüli ülésszak nyitó
napján dönt az újabb egészség- 
ügyi salátatörvényről, amely 
rögzítheti a dolgozók visszame
nőleges, illetve beépülő béreme
lését. Mint arról beszámoltunk, 
a korábban beígért béremelé
sekre fordítható összeget a gyó
gyító-megelőző kasszából cso
portosítanák át. A tervek sze
r in t 3 m illiárd  forintot a járó 
betegek ellátásából, további 
26 m illiárdot pedig a kórházi 
ellátásokból vennének el bér
emelésre, súlyos helyzetbe so
dorva ezzel az intézményeket.

Teljes a káosz a fekvőbeteg
ellátás átalakításában is, egy
előre sem a betegek, sem az 
alapellátó orvosok nem tudják, 
hová irányítsák az embereket 
júliustól.
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Hídpénz jöhet 
a dugódíj helyett

I le n g y e l t ib o r

A főváros vizsgálja azt is, hogy 
a jövő júliustól bevezetni kívánt 
klasszikus dugódíj helyett híd
pénzt fizettetne az autósokkal. 
Ez azt jelentené, hogy az eddig 
tervezett, egy-vagy kétzónás fi
zetőövezeti megoldás helyett a 
hidakon való áthajtásért szá
mítanának fel díjat -  értesült 
lapunk. Tarlós István főpolgár
mester kérdésünkre megerősí
tette: még a tervezés fázisában 
vannak, és bár a dugódíj ténye 
már biztos, alkalmazásának 
részletei még formálhatók. A 
szakemberek azt is megvizsgál
ják, érdemes-e a belső kerüle
tekbe való behajtási zóna vagy 
zónák díjfizetésre kijelölése he
lyett az annak idején a Lánchí
don elsőként alkalmazott híd
pénzt bevezetni Budapesten.

Az eddigi információk arról 
szóltak, hogy a behajtásonkénti 
400-500 forintos dugódijat Pes
ten vagy a Nagykörúton belül 
kell fizetni, vagy a Hungária 
körúton belül, illetve a kettő 
együttes alkalmazása is elkép
zelhető. Budán viszont a zóna
határ egységesen a Margit kör
ú t lenne. Ehelyett a most vizs
gált tervek arról szólnak, hogy 
a Duna-hidakon való átkelésért

kellene egyszeri díjat fizetni -  
iránytól függetlenül. Miként a 
behajtási díj is tartalmazna en
gedményeket -  például a zónán 
belül élők díjmentessége -, illet
ve akár időbeli vagy napi maxi
mumösszeg szerinti határokat, 
úgy a hídpénznél is lehetnek 
kivételek. Utóbbi esetben a 
„helyben lakók” fogalma ugyan
akkor nehezen értelmezhető, és 
kérdés az is, mind a kilenc fő
városi hídon kötelező lenne-e a 
díjfizetés.

A részletekről Tarlós István 
még nem beszélt, ám általános
ságban azt hozta fel a hídpénz 
mellett, hogy az ellenőrző rend
szer kiépítése gyorsabb és ol
csóbb lenne. Ez az autósoknak 
kevesebb bosszúságot, a forga
lomban pedig kisebb zavart 
okozna. Hozzátette: meg kell 
vizsgálni, hogy a hídpénz hoz
na-e akkora bevételt, m int a 
dugódíj. Utóbbinak a hídpénz
zel való kiváltása egyébként 
már 2007-ben is felvetődött. Az 
ötlet annyiban nem változott 
azóta, hogy ez esetben a behaj
tási díjhoz kapcsolódó zóna jel
képes nagyságú lenne, gyakor
latilag a hídfőkre korlátozódna. 
Tarlós szerint ezt a megoldást 
adott esetben az unió is elfo
gadhatja.

Vitézynél lesz a „kassza kulcsa”
N oha  a b e h a jtá s i d íj összege m ég  ne m  d ő lt  e l, az m ár ig e n , h o g y  
a p é n z t a köz lekedés i csúcsszervvé  d u z z a s z to tt, fő vá ro s i tu la jd o 
nú  B u d a p e s ti K özlekedési K ö z p o n t (BKK) Z rt. szedné  be. Erre u ta l 
a G yö rg y  Is tván  és B a g d y  G á b o r fő p o lg á rm e s te r -h e ly e tte s e k  á l
ta l p a r la m e n ti ké p v is e lő k é n t b e n y ú jto t t  tö rv é n y m ó d o s ító  javas
la t is, m is z e rin t a fő vá ro s i ö n k o rm á n y z a to t m e g il le tő  „sze m é ly - 
és te h e r fo rg a lm i b e h a jtá s i d íj, p ó td í j"  beszedésére  a fő vá ro s  köz
le ke d é ssze rve ző t is k ije lö lh e t. N em  á lla m i köz lekedéssze rvező  
p e d ig  e g y  van : a V ité z y  D áv id  irá n y íto tta  BKK. A fe la d a tle o s z tá s t 
in d o k o lja , h o g y  a d u g ó d í j a BKV-ra fo rd íta n d ó , m á rp e d ig  a BKV 
„kasszaku lcsa" jú n iu s  e lse je  ó ta  a köz lekedés i cé g g e l k ö tö t t  köz
szo lg á lta tá s i szerződés a la p já n  m ár V ité zyn é l van . A BKK-hoz 
fo ly n a k  be  az á lla m i, fő vá ro s i tá m o g a tá s o k  és a je g y b e v é te le k , 
a m ib ő l a m ű kö d é s  k ö lts é g e ire  a BKV hav i „a p a n á z s t"  kap.

A kormányfő nem ítélte el a Horthy-reneszánszt -  szoboravatás és tüntetés a hét végén

Cinkos hárítás Orbántól
A politikai divatirányzattá vált Horthy-kultusz ellen 
tüntettek mintegy kétezren tegnap Budapesten. 
Néhányan próbálták megzavarni a demonstrációt; 
utóbbiakra „kacsintott" Orbán Viktor, aki a Die Pres
sének adott interjújában nem foglalt állást a Hor- 
thyval kapcsolatos „bonyolult vitában". Eközben 
újabb Horthy Miklós-szobrot avattak Csókakőn.

A Horthy Miklósról szóló vi
tát hosszúnak és „nagyon 
bonyolultnak” tartja  Or

bán Viktor, aki inkább nem 
foglalt állást az egyre izmosodó 
Horthy-reneszánszról. A Die 
Pressének adott interjújában 
tett kijelentései azonban arra 
utalnak, hogy „összekacsint” 
azon szélsőjobboldali csopor
tokkal, amelyek a volt kor
mányzó iránti nosztalgiát erő
sítik. A vezető konzervatív oszt
rák napilapban vasárnap meg
jelent interjúban a magyar kor
mányfő azt mondta: „Nem az

A kormányfő 
szerint bonyolult 
az egykori 
kormányzóról 
szóló vita

én feladatom végleges ítéletet 
mondani. Amellett vagyok, 
hogy a vita folytatódjon.”

Ami a volt kormányzó törté
nelmi szerepének megítélését i l
leti, Orbán nem dicsérte köz
vetlenül azt, hogy egymást érik 
a Horthy-szoboravatók, csak 
annyit mondott: egy Lenin-, 
Sztálin- vagy Hitler-emlékmű- 
vet ellenezne. „Horthyt d iktá
tornak nevezi valaki?” -  felelt 
arra kérdésre, hogy egy „hazai 
d iktátor” emlékművével egyet- 
ért-e. Azt mondta, külön kell 
választani a történelmi vitát a

politikaitól, az emlékművekről 
pedig az önkormányzatok dön
tenek (a szintén vitatott hegyvi
déki turulszobor érdekében 
2010-ben hozott „lex tu ru l” óta 
-  a szerk.).

A volt kormányfő k ité rt az 
utóbbi hetekben ugyancsak he
ves vitát kiváltó Nyirő-botrány- 
ra. A nyilasbarát, fasiszta író 
újratemetése helyett tartott ro
mániai megemlékezést kegyele
t i és nem politikai kérdésnek 
nevezte, és nem értett egyet az
zal, hogy Kövér László részvéte
le szimbolikus jelentőségű lett 
volna. „Csodálkozom, hogy Ro
mánia számára ez politikai kér
dés” -  mondta.

Eközben szombaton a Fejér 
megyei Csókakőn, az ebből az 
alkalomból Nagy-Magyarország 
térré átnevezett területen újabb 
Horthy-szobrot avattak fel a Fi- 
desz-KDNP-s polgármester, va
lamint szélsőjobboldali pártok, 
szervezetek részvételével. Erre 
is reagálva tartottak tüntetést 
vasárnap mintegy kétezren a 
budapesti Hősök terén. A Hor- 
thy-korszak restaurációja ellen 
tiltakozó ellenzéki pártok, civil 
szervezetek és mozgalmak, an
tifasiszta szimpatizánsok de
monstrációját tucatnyi szélső- 
jobboldali ellentüntető zavarta 
meg. A Horthyt éltetőket rend
őrsorfal zárta el a demonstrá- 
lóktól, és az ellentüntetők közül 
két embert előállított a rendőr
ség -  egyiküket holokausztta- 
gadás gyanúja miatt.

L.T.

Emlékévet akarnak
„A z  O rszág g yű lé s  a 2013-as é ve t a néha i k o rm á n yzó  tis z te le té re , 
ú jra te m e té s é n e k  20. é v fo rd u ló ja  a lk a lm á b ó l H o r th y  M ik ló s -e m - 
lé ké vvé  n y ilv á n ít ja "  -  a p a r la m e n t n e m  fo g a d ta  m é g  el az e rrő l 
szó ló  o rszá g g yű lé s i h a tá ro z a to t, d e  a H o rth y -re n e szá n sz  p o l i t i 
kai b e á g y a z o tts á g á t m i sem  s z e m lé lte ti jo b b a n , m in t  a J o b b ik  
m ú lt  h é te n  b e n y ú jto t t  javas la ta . A h a tá ro z a tte rv e z e t sze rin t rá
adásul a n o sz ta lg ia é v  ja va ré sz t kö z p é n z b ő l va ló su ln a  m eg . A  ha 
tá ro z a tija v a s la t in d o k lá sa  ú g y  m é lta tja  H o r th y t,  m in t  ak i „a  m ai 
n a p ig  m in tá u l szo lg á lh a t m in d e n , n é p e  so rsá é rt fe le lő ssé g e t 
v á lla ló  p o lit ik a i e rő  szám ára". Mintegy kétezren demonstráltak tegnap a Horthy-kultusz ellen a Hő
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Jánosi Katalin: most visszafordultunk, és gyorsvonati sebességgel tartunk 1944-be

Küzdenek Nagy Imre szobráért

Iványi Gábor és Mécs Imre a megemlékezésen f o t ó : b ie l ik Is t v á n

A Horthy-rendszer diktatúrája 
felé halad az ország, ezért akar
ják eltávolítani Nagy Imre szob
rát a Vértanúk teréről, az idei 
megemlékezés így a mártír m i
niszterelnök és emlékműve 
melletti kiállás is. A többi kö
zött erről beszélt Jánosi Kata
lin, Nagy Imre unokája szom
baton, a néhai miniszterelnök 
és mártírtársai 1989-es újrate
metésének évfordulóján a bu
dapesti Vértanúk terén. Mint 
fogalmazott, „a rendszerváltás 
traum áit túlélve reméltük az 
állandó és biztos szabadságot, 
demokráciát, és hogy valóban a 
Szent István-i úton fogunk ha
ladni előre, közös európai ott
honunk felé. Most azonban 
visszafordultunk az úton, és 
(...) gyorsvonati sebességgel tar
tunk 1944-be és tovább, vissza 
a Horthy-rendszerbe”.

Az évfordulón tartott megem
lékezésen a demokratikus el
lenzék összefogását szorgal
mazta Gyurcsány Ferenc volt 
kormányfő, a Demokratikus 
Koalíció (DK) vezetője és Hiller

István szocialista országgyűlé
si képviselő. Gyurcsány a mint
egy kétszáz ember előtt elmon
dott beszédében a „köztársaság 
igazi ügyének” visszaállítását 
nevezte legfontosabb céljának,

amelyet szerinte a „demokrati
kus sokaság összefogása” érhet 
el a kétharmados többség meg
szerzésével. Hiller István úgy 
fogalmazott: a harmadik ma
gyar köztársaságot kivégezték, 
ezért újat kell építeni, és ehhez 
mindenkire szükség lesz, aki 
demokrata. A szocialista politi
kus emellett felszólította a kor
mányoldalt, hogy felejtsék el 
Nagy Imre szobrának áthelye
zését.

A Vértanúk terén a közjogi 
méltóságok mellett koszorút he
lyezett el többek között Maiéter 
Pál özvegye, a Nagy Imre Alapít
vány és a Nagy Imre Társaság, 
az 56-os Szövetség, a Magyar 
Ellenállók és Antifasiszták Szö
vetsége és a Történelemtanárok 
Egyesülete képviselője is.
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